

**ကုလသမဂ္ဂ၏ ယခင်ကျွမ်းကျင်သူများမှ  
လွတ်လပ်သော “မြန်မာ့အရေးအထူးအကြံပေးကောင်စီ” ကို ဖွဲ့စည်းလိုက်သည်**

[၂၀၂၁ ခုနှစ် မတ်လ ၁ ရက်] စစ်အာဏာသိမ်းပြီးတစ်လအကြာတွင် လူ့အခွင့်အရေး၊ ဒီမိုကရေစီရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ တရားမျှတမှုနှင့် တာဝန်ယူမှု တာဝန်ခံမှုအတွက် မြန်မာပြည်သူများ တိုက်ပွဲဝင်ရာတွင် အထောက်အကူဖြစ်စေမည့် လွတ်လပ်သော အကြံပေးအဖွဲ့သစ်တစ်ဖွဲ့ကို မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာကျွမ်းကျင်သူ သုံးဦးတို့ စုပေါင်း၍ ဖွဲ့စည်းလိုက်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံရှိ အရပ်ဘက်လူထုအဖွဲ့အစည်းများ၊ လူ့အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သူများနှင့် တက်ကြွလှုပ်ရှားသူများ၊ နှင့် အခြားသော မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူများမှ ၎င်းတို့၏ အသံများကို အဓိကသက်ဆိုင်သူများနှင့် ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်သူများထံ ရောက်ရှိစေရန်အတွက် နိုင်ငံတကာဆိုင်ရာ ဆုံချက်တစ်ခုကို ဖော်ဆောင်ပေးနိုင်ရန် မြန်မာ့အရေးအထူးအကြံပေးကောင်စီ သို့မဟုတ် Special Advisory Council (SAC-M) ကို ဖွဲ့စည်းလိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ SAC-M ကို တည်ထောင်သူများမှာ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ အထူးကိုယ်စားလှယ်ဟောင်း မစ္စ ရန်ဟီးလီ၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ၏ လွတ်လပ်သော နိုင်ငံတကာအချက်အလက်ရှာဖွေရေးမစ်ရှင် ဥက္ကဋ္ဌဟောင်း မစ္စတာ မာဇူကီဒါရူစမင် နှင့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ၏ လွတ်လပ်သော နိုင်ငံတကာအချက်အလက် ရှာဖွေရေးမစ်ရှင် အဖွဲ့ဝင်ဟောင်း မစ္စတာ ခရစ်ဆီဒိုတီ တို့ဖြစ်ပါသည်။

လွန်ခဲ့သည့် ဆယ်နှစ်တာကာလအတွင်း မြန်မာစစ်တပ်သည် ၎င်းတို့ရေးဆွဲခဲ့သော ၂၀၀၈ ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအောက်တွင် ဒီမိုကရေစီနည်းကျ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားသော အရပ်သား အစိုးရအား အာဏာကို အကန့်အသတ်ဖြင့်သာ ပေးအပ်ခဲ့သည်။ ပြီးခဲ့သည့် နိုဝင်ဘာလတွင် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (NLD) သည် ယင်းဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ကျင်းပခဲ့သော ရွေးကောက်ပွဲတွင် အပြတ်အသတ် အောင်နိုင်မှုဖြင့် ဒုတိယအကြိမ် တာဝန်ထမ်းဆောင်ရန် အနိုင်ရခဲ့သည်။ သို့ရာတွင် ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေသော ပြည်တွင်းစစ်၊ COVID-19 ကပ်ရောဂါနှင့် မြန်မာပြည်သူများ ရင်ဆိုင် နေရပြီးသားဖြစ်သော ဆိုးရွားပြင်းထန်လှသည့် စီးပွားရေးအကျပ်အတည်းတို့၏ ကြီးမားသော စိန်ခေါ်မှုများ ရှိနေလင့်ကစား ရွေးကောက်ပွဲရလဒ်များအပေါ် ကျေနပ်မှုမရှိဘဲ ၂၀၂၁ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁ ရက်နေ့တွင် စစ်ဗိုလ်ချုပ်များသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့် ကိုက်ညီခြင်းမရှိသော အာဏာသိမ်းမှုကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ခြင်းဖြင့် တိုင်းပြည်ကို ပိုမိုဆိုးရွားသော အကျပ်အတည်းအတွင်းသို့ ရောက်ရှိစေခဲ့သည်။

“ရာစုနှစ် တစ်ဝက်ကျော်ကြာအောင် မြန်မာစစ်တပ်က ပြည်သူတွေကို ဖိနှိပ်ခဲ့သလို ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ တည်ဆောက်ဖို့အတွက် သူတို့ရဲ့ ကြိုးပမ်းချက်တွေကို ပိတ်ဆို့ခဲ့တယ်။ နောက်ပြီး ဆိုးရွားလှတဲ့ လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုတွေကို ပြစ်ဒဏ်ပေး အရေးယူခံရခြင်း ကင်းလွတ်စွာနဲ့

ဆက်လက်ကျူးလွန်နေတယ်။” ဟု မစ္စ ရန်ဟီးလီက ပြောသည်။ “ပြီးခဲ့တဲ့လက အင်မတန်စိတ်ပျက်စရာကောင်းတဲ့ အာဏာသိမ်းမှုက စစ်ဗိုလ်ချုပ်တွေ အနေနဲ့ မြန်မာပြည်သူတွေရဲ့ဆန္ဒနဲ့ နိုင်ငံတကာစံချိန်စံနှုန်းတွေကို ပြောင်ကျကျ မထိမဲ့မြင် ပြုမှုကို ဖော်ပြလိုက်တာပဲ ဖြစ်တယ်။” ဟု ၎င်းက ဆက်ပြောသည်။

မြန်မာစစ်တပ်၏ အပြုအမူသည် နိုင်ငံတစ်ဝှမ်းရှိ ပြည်သူလူထုကို အမျက်ဒေါသ ထွက်စေသည်။ ပြည်သူလူထုနှင့် ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍမှ အလုပ်သမားများ၏ အကြမ်းမဖက်သော လူထုအာဏာဖီဆန်ရေး လှုပ်ရှားမှု (CDM) နှင့် အထွေထွေသပိတ်သည် အစိုးရကို ရပ်တန့်မှု ဖြစ်စေခဲ့သည်။ သိန်းနှင့်ချီသော ငြိမ်းချမ်းစွာဆန္ဒပြသူများသည် မြန်မာစစ်တပ်၏ အင်တာနက်ပိတ်ဆို့မှုကို ကျော်လွန်ပြီး တစ်နေ့ဝင် တစ်နေ့ထွက် စုရုံးနိုင်ရန် စီစဉ်ခဲ့ကြသည်။

“မြန်မာပြည်သူတွေက ကြောက်ရွံ့မှုမရှိဘဲ ရဲရဲရင့်ရင့်နဲ့ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုနေကြသလို သူတို့အနေနဲ့ နောက်ထပ်မျိုးဆက်တစ်ခုကို ရက်စက်ယုတ်မာတဲ့ စစ်အုပ်ချုပ်မှုအောက်မှာ မခံစားစေချင်တော့ဘူး ဆိုတဲ့ သူတို့ရဲ့ သတင်းစကားကလည်း ရှင်းပါတယ်။” ဟု မစ္စတာ မာဇူကီဒါရူစမင် ကပြောသည်။ “လူ့အခွင့်အရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီရေး၊ တရားမျှတမှုနဲ့ တာဝန်ယူမှု တာဝန်ခံမှုရှိရေးအတွက် တိုက်ပွဲဝင်နေတဲ့ သူတို့ရဲ့တိုက်ပွဲမှာ ကျနော်တို့ သူတို့နဲ့ အတူ ရပ်တည်နေပါတယ်။” ဟု ၎င်းက ဆက်ပြောသည်။

စစ်တပ်နှင့် ရဲများသည် ဆန္ဒပြမှုများကို နှောက်ယှက်ဖော်ကားခြင်း၊ ဖမ်းဆီးခြင်း၊ အကြမ်းဖက်ခြင်းနှင့် သေစေလောက်သောအင်အား အသုံးပြုခြင်းတို့ဖြင့် တုန့်ပြန်နေသည်။ အကြမ်းဖက်နှိမ်နင်းမှုများမှာ မြင့်တက်လာနေပြီး လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့များကြောင့် သတ်ဖြတ်ခံရသူ၊ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရသူနှင့် ရိုက်နှက်ခံရသူ တစ်နေ့တခြား များပြားလာနေသည်။ ဖြိုခွဲနှိမ်နင်းမှုများ ပိုမိုမြင့်တက်လာမည်ကို စိုးရိမ်ပူပန်နေကြသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ၏ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုများနှင့် ဘာသာရေး လူနည်းစုများအတွက် စစ်တပ်၏ ရက်စက် ကြမ်းကြုတ်မှုများကို ကြောက်ရွံ့နေရခြင်းသည် ၎င်းတို့နေ့စဉ်ဘဝ၏ ဆိုးရွားသောလက်တွေ့အခြေအနေအဖြစ် ရှိနေခဲ့ပြီး ဖြစ်သည်။ လွန်ခဲ့သည့် ဆယ်စုနှစ်တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုနှင့် ဘာသာရေး လူနည်းစု အရပ်သားများအပေါ် စစ်တပ်၏ သေစေနိုင်လောက်သော ထိုးစစ်ဆင်မှုများသည် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှု၊ စစ်ရာဇဝတ်မှုများနှင့် လူသားမျိုးနွယ်အား ဆန့်ကျင်သောရာဇဝတ်မှုများ မြောက်သည့် စွပ်စွဲချက်များ ဖြစ်ပေါ်လာသည်အထိ မျှော်လင့်မထားသော အချိုးအစားသို့ ရောက်ရှိခဲ့သည်။

“ပြစ်မှုအတွက် အပြစ်ပေး အရေးယူခံရခြင်း ကင်းလွတ်နေမှုကို အဆုံးသတ်ပြီး တာဝန်ယူမှု တာဝန်ခံမှု ရှိလာအောင် အာမခံ မပေးနိုင်မချင်း မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ အတိတ်ကဖြစ်ခဲ့တဲ့ ဝမ်းနည်း ကြေကွဲဖွယ် ဖြစ်ရပ်တွေဟာ ထပ်တလဲလဲ ဖြစ်နေဦးမှာပဲ။ အခုအချိန်ဟာ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းတွေအတွက် အခိုင်အမာရပ်တည်ပြီး စစ်တပ်နဲ့ ဆက်စပ်မှုတွေကို ဖြတ်တောက်ရမယ့် အချိန်ဖြစ်တယ်။” ဟု မစ္စတာ ခရစ်ဆီဒီတီက ရှင်းပြသည်။

ယခုအကြံပေးကောင်စီသည် ၎င်းတို့၏ ကျွမ်းကျင်မှုများကို စုပေါင်းပြီး မြန်မာနိုင်ငံရှိ လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့အစည်းများ၊ လူ့အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သူများနှင့် တက်ကြွလှုပ်ရှားသူများကို ၎င်းတို့၏ မဟာဗျူဟာများအပေါ် အကြံပေးသွားရန်နှင့် ၎င်းတို့၏ အသံများကို မြှင့်တင်ပေးနိုင်ရန်လည်း စည်းရုံးလှုံ့ဆော်ပေးသွားမည် ဖြစ်သည်။ ကောင်စီအသစ်တွင် တည်ဆောင်သူ သုံးဦးနှင့်အတူ အခြား မြန်မာ့အရေးကျွမ်းကျင်သူများလည်း ပူးပေါင်းပါဝင်နိုင်ပါသည်။

SAC-M သည် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတစ်ခုကို မတ်လ ၄ ရက်နေ့ (ကြာသာပတေးနေ့) ဘန်ကောက်စံတော်ချိန် မွန်းလွဲ ၃:၀၀ နာရီ (GMT+7) တွင် ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းဆောင်တာများ၊ လက်ရှိအကျပ်အတည်းနှင့် ပတ်သက်သော အရေးပေါ်တင်ပြမှုကို လုပ်ဆောင်သွားမည် ဖြစ်ပါသည်။ ထိုသတင်းစာရှင်းလင်းပွဲကို တက်ရောက်လိုပါက အောက်ပါလင့်ခ်မှတစ်ဆင့် စာရင်းပေးသွင်းနိုင်ပါသည်။

[https://zoom.us/webinar/register/WN\\_5dEKYX3zT2Gq41ziu933tg](https://zoom.us/webinar/register/WN_5dEKYX3zT2Gq41ziu933tg)

### **ပိုမိုသိရှိလိုပါက ဆက်သွယ်ရန်**

Isabel Todd, Coordinator, SAC-M  
Email: [info@specialadvisorycouncil.org](mailto:info@specialadvisorycouncil.org)  
Website: [www.specialadvisorycouncil.org](http://www.specialadvisorycouncil.org)  
Twitter: @SpecialCouncil  
Facebook: [www.Facebook.com/SpecialCouncil](http://www.Facebook.com/SpecialCouncil)